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R Ö V ID E N

•  Kedves m esék. A miskolci Hermán Ottó 
Általános Iskola Munkácsy Mihály Alapfokú 
Művészetoktatási Intézményében január 23- 
án, hétfőn nyílik kiállítás Legkedvesebb me
sém címmel. A kiállításon nagycsoportos óvo
dások rajzait tekinthetik meg az érdeklődők.

N É Z Ő P O N T

A legsúlyosabb

B á n h eg y i G á b o r_______________________
gabor.banhegyi@eszak.boon.hu

/Vlagyarország történetének legsúlyo
sabb légi katasztrófája következett be 
H ejce és Telkibánya között. Ilyenkor nehéz 
bármit is írni vagy mondani.

Ö t perc. M indössze ennyi hiányzott 
ahhoz, hogy a hazatérek és az otthon
maradottak jó  néhány hónap után ismét 
m eglássák egymást. Ilyenkor hiába a 
m ondás, m iszerint a katona akkor hiheti 
csak el, hogy szabadságon volt, am ikor 
már visszatért a laktanyába, az utazók 
lélekben már otthon vannak. Repülővel 
az a harm inc kilom éter, ami a leszá lló pá
lyáig hátra volt, összesen öt percre van 
attól a helytől, ahol a tragédia 
bekövetkezett. Ráadásul ott csapódott a 
hegynek a gép, ahol már nincs is tu la j
donképpen felfelé. Pár méterrel feljebb  
már fa sincs, am ibe beleütközhetett volna  
a gép. Negyvenkét katona várta, hogy a 
csa lád jával ta lá lkozzék. Negyvenkét 
katona hozzátartozói várták a v iszont
látást, mert letelt a szolgálat az idegen 
országban.

A h á n y  hozzáértő a helyszínen, annyi 
hipotézissel áll elő. Önkényes 
útvonaleltérésről, korán kezdett ereszkedés
ről, lehúzó hatással bíró hirtelen jegesedés- 
ről beszélnek, érvelnek, majd keserűen 
legyintenek: nem mindegy az ok, ha 
negyvenhárom katonából negyvenkettőt 
hiába vártak és várnak?

A tragédia 
fültanúja

Hejce (ÉM -  BG) - 
Bodnár Istvánná hallot
ta a repülőgép zaját, de 
álmában sem gondolta 
volna, hogy ez egy tra
gédia előjele. „Hallot
tam, hogy nagyon han
gos, még ki is néztem, 
de nem láttam semmit - 
mondta Bodnár István
ná. -  Hetente legalább 
egyszer szoktak elmenni 
felettünk alacsonyan 
szálló repülők, a legtöbb 
azonban magasan megy, 
azt alig lehet hallani. 
Amikor a háború volt a 
Balkánon, akkor gyak
rabban mentek felettünk 
a gépek, és akkor nagy 
zajjal is voltak. Azt nem 
hittem volna, hogy a gép 
le is zuhan. A szomszéd- 
asszony azt mondja, ő 
látta is a gépet, azt hit
te, nekimegy az egyik fa
luszéli ház
nak, de ar
ra ő se 
gondolt, 
hogy le is 
fog zu 
han- 
ni.”

Hazaviszik
Miskolc (ÉM) -  A  
szemlebizottságnak, s 
a velük együttműködő 
szakhatóságoknak 
pénteken 14 óra 2 
percre sikerült kiszaba
dítani valamennyi holt
testet r  tudtuk meg 
Garamvölgyi Lászlótól, 
az ORFK kommuniká
ciós igazgatójától, aki 
azt is elmondta: a két 
ország ügyészségi szer
vei egyeztetést köve
tően jutottak arra a 
közös álláspontra, 
hogy az áldozatok el
szállításáról, illetve ké
sőbbi azonosításáról a 
Szlovák Köztársaság 
ügyészsége gondosko
dik, s mindezen eljárási 
cselekmények az álta
luk is folytatott nyo
mozás keretében zajla
nak majd. A  holtteste
ket a Honvédség köz
reműködésével viszik 
át a Szlovákiába.

V IL L Á M V O K S

Befolyásolja-e a szavazók számát a választás idő
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H e j c e ,  a  f e l b o l y d u l t  m é h k a s
■ A hejcei polgármester 
szerint a falubeliek már 
megszokták, hogy légi
folyosó alatt élnek.

Hejce (ÉM - BG) - Felboly
dult méhkashoz hasonlított a 
300 lelket számláló Hejce pén
teken délelőtt. Az út szélén 
két sorban magyar és szlovák 
katonai, rendőrségi és civil 
gépjárművek, a főutcán tízmé
terenként kisebb-nagyobb cso
portosulások. Mindenki tudni 
szeretne mindent, kik dolgoz
nak odafönt a hegyen, megta-

W.................
Amivel tudtunk, 
természetesen 
azonnal 
segítettünk.

Rohály G éza
POLGÁRMESTER

........................................ M
lálták-e gép fekete dobozát, 
mikor engedik fel a sajtó 
munkatársait.
K észenlétben

Mindenki készenlétben, ug
rásra várva. A debreceni spe
ciális mentősök egy kicsit el
keseredettek. A riasztás után 
azonnal indultak, éjjel óta be
vetésre várnak, de hiába kérik, 
a magyar katonák nem enge
dik fel őket. A szlovák katonák 
is türelmetlenek voltak, szeret
tek volna a helyszínre sietni, 
hiszen a bajtársaikról volt szó, 
de a szabály az szabály.

- Amikor elterjedt a ka
tasztrófa híre, sok ember kí-

A forró tea jelentette a felüdülést
váncsiságból elindult a hegy
re -  mondja Rohály Géza, Hej
ce polgármestere. -  Jó né- 
hányan közülük el is akadtak, 
ezzel is nehezítve a tűzoltók 
és a mentők helyszínre jutá
sát, hiszen azokat a járműve
ket el kellett takarítani a men
tést végzők útjából. Amivel 
tudtunk, természetesen azon

nal segítettünk. A hivatal épü
letében melegedőt alakítot
tunk ki, gondoskodtunk a 
mentésben részt vevők ellátá
sáról élelemmel és vízzel, teá
val. Jó szolgálatot tett a hely
ismeretünk is, hiszen a kiér
kező mentőalakulatokat mint
egy húsz hejcei irányította a 
tragédia pontos helyére. Meg-

(Fotó: Bujdos Tibor)
szokott-e, hogy egy gép ilyen 
alacsonyan repüljön át felet
tünk? Naponta több gép is el
húz a falu felett, mert pont a 
légifolyosó alatt helyezkedünk 
el. Amelyik gép maga
san megy, arról tudjuk, hogy 
alighanem Prága felé tart, 
amelyiknek a hasa már majd
nem súrolja a templomtor
nyot, arról tudjuk, hogy Kas
sára tart, mert itt már eresz
kednek.
M egszokták m ár

Az az igazság, hogy nagyon 
oda se figyelünk rájuk, meg
szoktuk már a repülőket. A 
katasztrófát a faluban keve
sen észlelhették, hiszen a be
csapódást nem hallhattuk, 
mert azon a részen a hegyol
dal Göncruszka és Gönc irá
nyában nyitott, mi onnan 
hangvédett helyen vagyunk.

Tájékoztató a hegyen
A tragédia utáni első hi

vatalos sajtótájékoztatót a 
roncsok közelében tartották. 
Két Iveco terepjáró teherau
tóval szállították fel a sajtó 
munkatársait a helyszínre. 
Az eleinte lankásabb, vi
szonylag széles földút hir
telen meredekre vált, egy 
nyomvonalnyira összeszű

kül, az összkerékhajtású te
repjáró is küszködik a ha
vas, helyenként jeges úttal. 
Néha vissza is kell csúsznia 
a sofőrnek, hogy lendületből 
vágjon át egy-egy szaka
szon. így már érthető, miért 
nem tudtak felmenni sem a 
tűzoltók, sem a magyar 
mentősök.

Felröppenő
■ A kórházigazgatóban 
a légi katasztrófa kap
csán kérdések fogalma
zódtak meg.

Miskolc (ÉM - SzK) - Nem 
vagyok repülési szakember, 
nem tudom, milyenek voltak 
a repüléshez a feltételek, de 
a légi katasztrófa hallatán fel
merült bennem: ha készenlét
ben álltak volna a mentőheli
koptereink, talán hamarabb 
elröppenhettek volna a meg
lelt sérülttel, mint amennyi 
idő alatt mentőautóval sike
rült kórházba juttatni - mon
dta dr. Csiba Gábor, a megyei 
kórház főigazgatója.
Nem a lkalm asak

A főorvos elmondta, az 
OMSZ által mentésre jelenleg 
használt, nagyméretű katonai

kérdések
helikopterek nem alkalmasak 
arra sem, hogy a megyei kór
ház helikopter-leszállóján föl
det érjenek. (Mint tudjuk, a 
megyében korábban légimen- 

.................
A sérültnek Kas
sára szállítása 
mellett szólt, 
hogy közelebb 
volt a katasztró
fa  helyszínéhez.

dr. Csiba  Gábor

KÓRHÁZIGAZGATÓ

....................................................w
tést szolgáló két gép a volt 
üzemben tartó, azaz a Base 
Kft. és az OMSZ viszálya foly
tán jelenleg leplombálva pihen 
a miskolci reptéren.) A főigaz
gató szerint a sérültnek a kas
sai kórházba való szállítása 
mellett szól, hogy közelebb volt 
a katasztrófa helyszínéhez.

S o r o n  k í v ü l  l é p t é k  á t  a  h a t á r t

■ A határőrök gon
doskodtak arról, hogy 
a szlovákoknak a ha
tár ne legyen akadály.

Miskolc (ÉM) - A repülő
gép lezuhanása után, a men
tési munkákban már szlo
vák tűzoltók és mentősök is 
részt vettek. A gyors hely
színre jutásukhoz hozzájá
rultak a magyar határőrök 
is, akik soron kívül léptet
tek be az országba a szlovák 
szakembereket -  tudtuk meg 
Kovács Ivántól, a Határőr
ség szóvivőjétől.
Késedelem  né lkü l

A két ország között ugyan
is létezik egy szerződés, ame
ly alapján a vészhelyzetek,

katasztrófák és járványügyi 
helyzetek idején késedelem 
nélkül léphetnek át a másik 
állam területére a mentés
ben részt vevő szakemberek, 
így történt ez csütörtökön 
este is: a magyar határőrök 
soron kívül engedték be ha
zánk területére a szlovák ha
tósági járműveket. Ilyenkor 
azonban felírják az autók 
rendszámát, a belépő embe
rek számát, ám ezt a lehető 
legrövidebb idő alatt teszik 
meg, hogy a szakembereket 
ne hátráltassák. A katasztró
fa után közel száz határőr 
vett részt a helyszín biztosí
tásában, a mentés megkezdé
sében. További erőket is ké
szenlétbe helyeztek, hogy ha 
szükséges, azonnal be lehes
sen vetni őket.

A  s p i d e r e s e k  n e m  m e n t e t t e k

A helyszínt nem volt 
könnyű megközelíteni.

(Fotó: Bujdos Tibor)
V____________________ ________________ __________*____________/

■ A spideresek nélkül 
keresték a szlovák repü
lőgép-szerencsétlenség 
esetleges túlélőit.

Miskolc (ÉM) - Hegyes-er
dős területen lezuhant egy re
pülőgép, fedélzetén a személy
zettel és sok utassal, s nem le
hetett tudni, hogy a szeren
csétlenséget hányán élték túl. 
A terület nehezen megközelít
hető volt, ám a gyors felderí
tésnek és a speciális mentő- 
csoportok szakembereinek kö
szönhetően sok sérültet sike
rült időben kórházba juttatni.
Pécsi gyakorla t

Az eset nem most történt, 
hanem jó néhány évvel ezelőtt, 
s valójában nem is történt 
meg, csak egy repülőgép-sze
rencsétlenséget szimuláló fel

készülési gyakorlat részét ké
pezte. Mint ahogy még jó né
hány hasonló volt az elmúlt 
években a Spider Miskolci 
Mentőcsoport életében, s min
den alkalommal kiválóan 
„vizsgázott” a csoport. Éppen 
ezért is merült fel a kérdés, 
hogy miért nem vették igény
be a segítségüket a szlovák ka
tonai repülőgép tragédiájánál.

-  Bár megyénkben történt, 
a szerencsétlenség, egy idegen 
ország gépe zuhant le, ráadá
sul a szlovák védőlégtérben 
történt az eset, azzal is súlyos
bítva a helyzetet, hogy katonai 
gépről és nem civil járatról 
van szó -  összegezte Lehóczki 
László, a spideresek vezetőe.

Megemlítve neki a felidé
zett pécsi gyakorlatot, megje
gyezte: valóban kísértetiesen 
hasonló a helyzet, azzal a nem 
elhanyagolható különbséggel,

hogy most éjszaka volt, na
gyon hideg és a hó is nehezí
tette a mentők munkáját.
Ezt gyakorolják ...

Ezért is lett volna logikus a 
speciálisan képzett keresőku
tyák „bevetése” -  szúrtuk köz
be a gondolatot.

-  Valóban, a kutya lett vol
na a legcélszerűbb eszköz an
nak érdekében, hogy mihama
rabb nyomára bukkanjunk az 
esetleges túlélőknek -  reagált.

Úgy gondolja, hatékonyabb 
lehetett volna a kutatás, ha a 
tűzoltóság mellett a speciális 
csapatokat és a szlovák felet 
bevonva koordinálják a kere
sést. Ilyen helyzetben ugyanis 
nagyon fontos a felkészültség, 
s ezért vannak a speciális csa
patok, akik ezt gyakorolják, 
és ha szükség van rájuk, al
kalmazni is kellene őket...
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